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Informe del rector al Consell Social 

13 d'octubre de 2014 

 

Generalitat de Catalunya 

En  la sessió del 21 de  juliol es va presentar al Consell de Govern un acord de bases sobre el 

Campus  Diagonal‐Besòs  amb  la  Secretaria  d’Universitats  i  Recerca  i  la  Direcció  General 

d’Universitats. Durant aquell Consell de Govern el document es va debatre en profunditat i es 

van fer diverses aportacions que hem pogut incorporar.  El document definitiu es va penjar el 

passat 20 de setembre.  

En el marc de la inauguració oficial del curs que va tenir lloc a la UdL, el conseller Andreu Mas‐

Colell va anunciar  la  intenció de  la Generalitat de Catalunya d’incorporar  l’estructura de 3+2 

per als estudis a Catalunya. Posteriorment, s'ha tractat el mateix tema a la darrera reunió del 

Consell  Interuniversitari  de  Catalunya  (CIC)  del  25  de  setembre.  Atès  que  el  decret  llei  no 

entrarà  en  vigor  fins  a  principis  de  l'any    vinent,  els  rectors  i  la  Secretaria  d’Universitats  i 

Recerca ens hem donat aquest curs per analitzar el  tema  tot procurant no barrejar aspectes 

econòmics  amb  aspectes  acadèmics.  Creiem  que  també  cal  una  reflexió  sobre  la  qüestió  a 

nivell d'universitat. A  banda,  cal  recordar que  aquesta proposta  arriba  en  un mal moment, 

quan encara no s'ha completat la implementació dels  estudis 4+2. 

En el mateix acte de la inauguració oficial del curs a Lleida, el conseller va anunciar també que 

es partidari d’un model propi de personal acadèmic  i  va destacar que,  fins  i  tot dins de  les 

estructures  legals  actuals,  hi  ha  un marge molt  ampli  per  a  la  contractació  de  PDI  laboral. 

També va explicar que l’objectiu de futur en aquest àmbit és continuar amb convocatòries com 

el programa Serra Húnter  i que cal ser capaços de combinar una contractació de   professorat 

amb un nivell demostrat en  la  seva  carrera  científica  amb  la  contractació de  joves  (júniors) 

utilitzant l’estructura del tenure track, i això és el que serà el Pla Serra Húnter Lector. 

 

Ministeri d’Educació / CRUE 

Respecte a  l'acreditació del personal docent, el Ministeri està preparant un Reial Decret els 

trets generals del qual han estat presentat a  les universitats. La comissió corresponent de  la 

CRUE, la Comisión Académica Sectorial de las Universidades Españolas (CASUE), n'ha informat. 

Una novetat important és el fet d'optar per un sistema en el qual un candidat s'acredita en una 

de les cinc branques de coneixement previstes en el Reial Decret 1393/2007, en detriment de 

l'actual acreditació universal. Les dues principals deficiències del document, segons  la CASUE 

són  la manca  explicita  d’uns  requisits  concrets  sobre  els mèrits  necessaris  per  assolir  una 

acreditació  i  el  poder  de   decisió  que  se  li  dóna  a  l'ANECA  en  detriment  del  Consell 

d’Universitats. 

 

   



UPC 

A  la UPC,  el  curs ha  començat  amb normalitat  a  totes  les  escoles  i  facultats.  Les dades  de 

preinscripció  mostren  que  la  UPC  es  manté  malgrat  la  tendència  a  la  baixa  del  sistema. 

Tanmateix, la baixa matrícula en  alguns estudis de grau de l'EPSEM, de l'EETAC, de l’EPSEB i de 

l’ETSECCPB és preocupant. En el primer cas,  i d'acord amb  la nova direcció del centre, s'està 

iniciant un procés d'anàlisi i es proposarà un pla d'actuacions no més enllà de febrer de 2015. 

Val  la  pena  assenyalar  que  els  estudis  de màster  de  l'EPSEVG  que  l'any  passat  van    estar 

suspesos per manca de matrícula tenen enguany més de 20 persones matriculades.  

També pertoca informar que, d'acord amb els directors de les escoles d'arquitectura, i després 

d'analitzar  conjuntament  amb  el  seu  director  la  situació  del  Departament  d'Estructures  a 

l'Arquitectura, he demanat a aquest Departament i al de Construccions Arquitectòniques I que 

reuneixin els seus consells i considerin la unificació dels dos departaments. 

 

Centres Tecnològics Avançats (CTA) 

L’1 de  setembre  la Conselleria d'Indústria va convocar els directors dels Centres Tecnològics 

Avançats (CTA) per presentar‐los un nou model que té com a objectiu la fusió dels sis existents 

(CETEMMSA, Bdigital, ASCAM,  Leitat, CTM  i BarcelonaMedia) en un de  sol a dos anys vista. 

Caldrà seguir el procés de prop tant per la nostra participació a alguns d'aquests centres, com 

pel fet que aquesta nova estructura pot modificar la relació entre la universitat i els centres de 

transferència. 

 

Ajuntament de Barcelona 

 El passat 16 de setembre vam tenir una reunió amb el 3er tinent d'alcalde Antoni Vives i el seu 

equip per parlar de la posada en valor del patrimoni de la UPC, del Campus Diagonal Besòs i de 

diferents col∙laboracions docents i de recerca entre l'Ajuntament de Barcelona i la UPC.  

 

Consell Interuniversitari de Catalunya (CIC)  

La  reunió  va  tenir  lloc  el  25  de  setembre  i  en  la  sessió  el  secretari  d’Universitat  i Recerca, 

Antoni Castellà va tractar diversos temes sobre els quals cal assenyalar el següent:  

‐  Pressupost  2015.  En  tindrem  informació  a mitjans  d'octubre,  però  no  es  preveuen més 

problemes que els d'enguany. 

‐ Personal acadèmic. El secretari d’Universitats va parlar de reconduir situacions d'interinatge i 

també  d’una  taxa  de  reposició  del  50%,  una  taxa  després  confirmada  a  l'esborrany  de 

pressupostos de l'Estat. No fa referència al PAS. 

‐ Recerca  i  transferència.   El  secretari  torna a presentar una  convocatòria  coparticipada per 

l'ICF  i fons privats per tal de facilitar als  investigadors finançament per a "proof of concept"  i 



prototipatge  industrial.  Els  rectors  demanem  que  s'  expliqui  la  resolució  de  la  darrera 

convocatòria d'ajuts per donar  suport a  les activitats dels grups de  recerca  (SGR), des de  la 

Direcció General de Recerca als interessats.  

‐ Docència.  El reconeixement del B2 es transforma en un incentiu.  En un punt previ ja he fet 

esment de la proposta de graus de 180 crèdits.  

 

ACUP 

Reunió de treball els dies 26 I 27 de setembre per conèixer altres sistemes universitaris. És va 

tractar de governança,  internacionalització  i posicionament global  i estratègies.   A més dels 

rectors  del  sistema  hi  van  participar Urban  de Winter,  ex  "associate  provost"  de  la  Boston 

University, i Israel Ruiz, vicepresident i director financer de l’MIT. 

 

Patronats 

Des de la darrera reunió del Consell de Govern, s’han reunit els patronats de la Fundació CIM, 

de la Fundació Miquel Agustí, del Centre Tecnològic de Manresa i de la Fundació UPC. 

 

Altres activitats 

 
 

 Assistència a la inauguració del curs del Campus del Baix Llobregat.  

 Inauguració del certamen Ciència en Acció i visita als projectes de la UPC. 

 Reunió amb el professor Sebastià Xambó. 

 Reunió amb la professora Lupe Gómez. 

 Reunió amb la professora Marta Lorente. 

 Reunió amb la professora Eva Vidal. 

 Reunió amb el professor Antonio González. 

 Reunió amb el professor Francesc Solé Parellada. 

 Reunió amb el professor Mateo Valero. 

 Reunió amb el professor Carlos Ocampo. 

 Reunió amb el director del CENIT, Sergi Saurí. 

 Reunió  amb professorat de  l’Institut de Tècniques  Energètiques  (INTE)  i  el  seu director, 
Yuri Koubichine per tractar del Campus Diagonal‐Besòs.  

 Reunió  amb  la  comissió  promotora  de  Solar  Decathlon  2016  amb  l’assistència  del 
vicerector, Joan Puigdomènech. 

 Reunió  amb  el  professor  Carles  Riba  i  Josep M.  Sentis  amb  l’assistència  del  vicerector, 
Fernando Orejas.  

 Reunió amb e l professor, Antoni Pérez Poch. 

 Reunió  amb  els  professors  Dionis  Boixader,  Pere  Cruells  i  Amadeu  Monreal  amb 
l’assistencia del vicerector, Josep Parcerisa. 

 Reunió amb el degà de l’FNB, Santiago Ordàs. 



 Reunió  amb  el  director  del  Centre  de  Recerca  en  Economia  i  Desenvolupament 
Agroalimetari,  CREDA,  Chema Gil,  amb  l’assistència  del  vicerector  de  Recerca  Fernando 
Orejas. 

 Assistència al Consell extraordinari del Departament de Construccions Arquitectòniques I. 

 Visita a l’entorn professional de la FNB a la zona del Port de Barcelona i a l’empresa BEST. 

 Reunió amb la presidenta del CEPASL, Núria Martin, i altres representants del comitè amb 
l’assistència de la gerent, Olga Lanau.  

 Reunió amb l’exgerent Josefina Auladell 

 Reunió amb el síndic de greuges, Xavier Ortega. 

 Reunió  amb  el professor Aquiles González,  amb  l’assistència dels  vicerectors de Política 
Univeritària, Sisco Vallverdú, i de Recerca, Fernando Orejas. 

 Visita a l’espai Empren i entrevistes amb els estudiants que hi treballen. 

 Reunió amb membres de la Junta de la Coral d’Arquitectura i l’Orquestra de la UPC.  

 Reunió amb responsables dels grups de recerca d'Enginyeria Química i Materials i els seus 
caps de departament per parlar del Campus del Besòs.  

 Reunió  amb  membres  del  Departament  de  Construccions  Arquitectòniques  I  i  el  seu 
director, Josep Roca Cladera.  

 Reunió amb el professor Xavier Gil, en qualitat de delegat de  la Generalitat de Catalunya 
per al Campus Diagonal Besòs 

 Reunió amb el professor i conseller delegat d’Innova 31, Ferran Laguarta, amb l’assistència 
de la gerent de la UPC, Olga Lanau.  

 Reunió amb la directora de CIT‐UPC, Susana Sánchez. 

 Reunió amb el president d’Innopro Miquel Barceló, amb  l’assistència del vicerector Sisco 
Vallverdú. 

 Assistència a la presa de possessió del professor Francesc Sepulcre.  

 Assistència a  la presa de possessió de Cristina Jover, com a directora del Departament de 
Projectes Arquitectònics,  

 Assistència  a  la  presa  de  possessió  d’Antoni  Marí,  com  a  director  del  Departament 
d’Enginyeria de la Construcció i posterior reunió amb l’equip directiu de la unitat. 

 Assistència  a  la  presa  de  possessió  del  director  de  l’ETSAV,  Víctor  Seguí,  que  ha  estat 
reelegit.  

 Reunió amb el conseller de Territori Sostenibilitat Santi Vila amb  l’assistència del director 
de l’ETSAB, Jordi Ros, de la directora de l’ESAB, Lourdes Reig, i el vicerector d’Arquitectura, 
Josep Parcerisa. 

 Assistència a la innauguració de la Biennal Internacional del Paisatge.  

 Reunió  amb  el  conseller  delegat  d’Innova  31,  Ferran  Laguarta,  amb  l’assistència  de  la 
gerent Olga Lanau. 

 Reunió amb el director del Consorci de Serveis Universitaris de Catalunya (CSUC), Miquel 
Puig  amb  l’assistència  de  la  gerent,  Olga  Lanau,  i  el  conseller  delegat  d’UPCNet,  Àlvar 
Vinacua. 

 Assistència a una reunió sobre la col∙laboració en recerca amb Seat i altres agents. 

 Reunió amb el director general de Festo, Xavier Segura. 

 Reunió  amb  els  arquitectes  Elias  Torres  i  Jose A Martínez  Lapeña  amb  l’assistència  del 
vicerector per a l’àmbit de l’Arquitectura, Josep Parcerisa. 

 Reunió amb la directora de BIOCat, Montserrat Vendrell. 

 Reunió amb representants de l’Associació de Ciència, Tecnologia i Societat (ACTES). 

 Reunió amb el degà del Col∙legi d’Enginyers Tècnics Telecomunicacions Catalunya, Ferran 
Amago.  També ha  tingut  lloc una  reunió  conjunta  amb degans del   Col∙legi d'Enginyers 
Tècnics  de  Telecomunicació  de  Catalunya,  del  d'Enginyers  Agrònoms  de  Catalunya,  del 
d'Enginyers Tècnics Industrials de Barcelona, del d'Enginyers Tècnics d'Obres Públiques de 



Catalunya, del d'Enginyers Industrials de Catalunya,   d'Aparelladors  i Arquitectes Tècnics  i 
Enginyers  d'Edificació  de  Barcelona,  de  l'Associació  d'Enginyers  de  Telecomunicació  de 
Catalunya i del Col∙legi d’Enginyers de Camins. 

 Reunió amb  la ministra d’Educació, Ciència  i Tecnologia de  la República Dominacana Ligia 
Amada Melo. 

 Reunió amb l’alcalde de Manresa, Valentí Junyent. 

 Assistència al III Encuentro de Rectores de Universia. 

 Signatura d’un conveni Schneider Electric. 

 Signatura  d’un  conveni  amb  l’Ajuntament  de  Parets  del Vallès  i  el  Consell  Industrial  de 
Parets. 

 Assistència a l’acte de la inauguració oficial del curs 2014‐15 a la UdL. 

 Assistència  a  una  de  les  proves  concurs  Formula  Student  2014    celebrada  al  Circuit  de 
Barcelona (Montmelò). 

 Assistència a  la presentació del projecte RESSÓ presentat per estudiants de  l’ETSAV a  la 
competició Solar Decathlon. 

 Assistència a  la sessió de propespectiva  ‘Foresight: Europe 2030’ com a vicepresident de 
l’ACUP.  

 Assistència a l’homenatge a l’exrector de la URV, Francesc Xavier Grau. 

 Inauguració  del  Congrés  "Emerging  Technologies  and  Factory  Automation"  celebrat  a 
l’FME del 16 al 19 de setembre. 

 Visita a l’ATLL‐ Aigües del Ter Llobregat. 
 


